

# سلسلة ندوات افتراضية: الصحة في حالات الطوارئ المناخية رقم 2

## المساواة الصحية في الاستجابة لحالات الطوارئ المناخية

25 كانون الثاني/يناير 2024، من الساعة 14:00 ولغاية الساعة 15:00 بتوقيت وسط أوروبا

## مذكرة توضيحية

#### لمحة عامة

إن الآثار المتزايدة لتغير المناخ على الصحة معترف بما جيداً، وتتفاقم هذه الآثار في حالات الطوارئ. تؤدي أزمة المناخ إلى زيادة عدد حالات الطوارئ وكذلك عدد الأشخاص المتضررين منها. ويتعرض الحصول على الخدمات الصحية الأساسية للخطر في حالات الطوارئ، وخدمات الصحة العقلية، ومياه الشرب المأمونة، والمرافق الصحية، فضلاً عن الأمن الغذائي، والحماية من العنف والاعتداء الجنسي. ومع تفاقم تغير المناخ، يتزايد التشرد المرتبط بالمناخ، مما يزيد من تقويض الوصول إلى الخدمات الصحية ويؤدي إلى تفاقم النتائج الصحية، لا سيما بالنسبة لأضعف الفئات في المجتمع. ويتطلب الحصول العادل على الخدمات الصحية أثناء حالات الطوارئ فهماً لعوامل الضعف (العوامل الاجتماعية – الاقتصادية الكامنة، والعوامل المتهدفة.

من الواضح الحاجة إلى سياسات مناخية وصحية أقوى ومترابطة. تم تنظيم خلال الدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ (COP28) في دبي، دولة الإمارات العربية المتحدة، أول يوم صحي على الإطلاق وأقر أكثر من 120 دولة إتفاق دولة الإمارات العربية المتحدة للدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف بشأن المناخ والصحة. يهدف هذا الإتفاق إلى ضمان نتائج صحية أفضل في مواجهة تغير المناخ، بما في ذلك عن طريق تحويل النظم الصحية لتكون قادرة على التكيف مع المناخ ومنصفة، عن طريق تحسين قدرة النظم الصحية على توقع المخاطر، وتعزيز خدمات المعلومات المتعلقة بالصحة المناخية ونظم الإنذار المبكر والاستجابة.

تؤدي البرلمانات دور عبر دورة إدارة الطوارئ لتكريس مبادئ الإنصاف والحق في الصحة في التشريعات وخطط الاستجابة للطوارئ، وإشراك المجتمعات - وخاصة المجتمعات المعرضة للمناخ - وضمان الإشراف على الاستجابة للطوارئ من منظور



الإنصاف. ويقوم البرلمانيون، من خلال أدوارهم التمثيلية، بدور فعال في فهم الأولويات الصحية المجتمعية وضمان قدرة السكان المحليين على توقع المخاطر الصحية في حالات الطوارئ المتصلة بالمناخ والتعامل معها.

وهذه الندوة عبر الإنترنت هي الثانية من سلسلة ينظمها الاتحاد البرلماني الدولي بشأن الصحة في حالات الطوارئ المناخية لمساعدة البرلمانات على التصدي بفعالية أكبر للصلة بين الصحة وتغير المناخ.

## التركيز والأهداف

ستبحث الندوة عبر الإنترنت في كيفية وضع مبدأ المساواة في الصحة موضع التنفيذ، مع مراعاة تغير المناخ وعواقبه. وستناقش أفضل السبل للمشاركة في جميع مراحل إدارة الطوارئ لضمان استجابات أكثر فعالية لتحديات العدالة الصحية. وتتمثل الأهداف المحددة للندوة عبر الإنترنت في ما يلى:

- تقديم التوجيه بشأن كيفية تحديد واستهداف الفئات والمجتمعات الأكثر عرضة لخطر مواجهة الحواجز وأوجه عدم المساواة في الحصول على الخدمات الصحية أثناء حالات الطوارئ؛

-مناقشة كيفية تأثير أوجه الضعف الناجمة عن تغير المناخ على الإنصاف في مجال الصحة؛

-تحديد نقاط دخول البرلمانات والبرلمانيين لحماية وتعزيز الإنصاف في مجال الصحة في مختلف مراحل إدارة حالات الطوارئ؟

-تحديد مجالات الاهتمام والاحتياجات المحددة للبرلمانات.

إن الندوة عبر الإنترنت متاحة لجميع البرلمانيين والموظفين في البرلمانات المهتمين. ستعقد على منصة زووم Zoom. وستتوفر الترجمة الفورية إلى الانجليزية والفرنسية والاسبانية.

	برنامج العمل المؤقت
الترحيب	14:05 - 14:00
	بتوقيت وسط أوروبا
المساواة الصحية في الاستجابة لحالات الطوارئ المناخية	14:35 – 14:05
ستعقب العروض التقديمية أسئلة وأجوبة مع المشاركين	
حماية الفئات الضعيفة في الاستجابة لحالات الطوارئ	14:55 – 14:35
سيعقب العرض جلسة أسئلة وأجوبة مع المشاركين.	
الخاتمة	15:00 - 14:55





## Webinar series: Health in climate emergencies #2

# Health equity in climate emergency response

25 January 2024, 14:00 - 15:00 CET

#### Concept note

### Background

The growing impacts of climate change on health are well-recognized, and these impacts are exacerbated in emergency situations. The climate crisis is increasing the number of emergencies as well as the number of people affected by them. Access to essential health services, mental health services, safe drinking water and sanitation, as well as food security, and protection from violence and sexual abuse are all jeopardized in emergency situations. As climate change worsens, climate-related displacement is increasing, which further undermines access to health services and worsens health outcomes, particularly for the most vulnerable groups in society. Equitable access to health services during emergencies requires an understanding of factors of vulnerability (underlying socio-economic factors, factors relating to climate vulnerability or emerging in emergency settings) and targeted strategies and interventions.

The need for stronger inter-linked climate and health policies is clear. At the recent United Nations Climate Change Conference (COP28) in Dubai, United Arab Emirates (UAE), the first-ever Health Day was organized and the COP28 UAE Declaration on Climate and Health was endorsed by over 120 countries. This Declaration aims to ensure better health outcomes in the face of climate change, including by transforming health systems to be climate-resilient and equitable, by improving the ability of health systems to anticipate risks, and by bolstering climate-health information services and early warning and response systems.

Parliaments have a role to play across the emergency management cycle to enshrine equity and right-to-health principles in legislation and emergency response plans, engage communities – especially climate vulnerable ones – and ensure oversight of emergency response from an equity perspective. Through their representative roles, parliamentarians are instrumental in understanding community health priorities and ensuring local populations are able to anticipate and cope with health risks in climate-related emergency situations.

This webinar is the second of a series organized by the IPU on health in climate emergencies to help parliaments more effectively address the health-climate change nexus.

#### Focus and objectives

The webinar will reflect on how to put the health equity principle into practice, taking into account climate change and its consequences. It will discuss how best to engage at all stages of emergency management to ensure more effective responses to health equity challenges.

The specific objectives of the webinar are to:

- Provide guidance on how to identify and target groups and communities most at risk of facing barriers and inequalities in accessing health services during emergencies;
- Discuss how vulnerabilities created by climate change are affecting health equity;
- Identify entry points for parliaments and parliamentarians to protect and promote health equity at different stages of emergency management;
- Identify the specific areas of interest and needs of parliaments.

The webinar is open to all interested parliamentarians and parliamentary staff. It will take place on the Zoom platform. There will be simultaneous interpretation into English, French and Spanish.

Provisional programme	
14:00 – 14:05 CET	Welcome
14:05 – 14:35	Health equity challenges in climate emergencies – voices from the field  The presentations will be followed by an interactive discussion.
14:35 – 14:55	Protecting vulnerable groups in emergency response  The presentation will be followed by a Q&A with the participants.
14:55 – 15:00	Conclusion